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برگزاری سیزدهمین دوره مسابقات سراسری 
برنامه نویسی »حلی نت« با حمایت همراه اول

گردهمایی بزرگ برنامه نویس��ی دانش آموزان دوره های اول و 
دوم متوس��طه در قالب »س��یزدهمین دوره مسابقات سراسری 
برنامه نویس��ی حلی ن��ت« ب��ا حمایت آکادمی هم��راه اول روز 
جمعه ۷ مرداد ۱۴۰۱، برگزار می ش��ود. این دوره از مس��ابقات 
حلی نت برخلاف دوره های گذشته، در یک مرحله  و به صورت 
حضوری برگزار می ش��ود که ش��رکت کنندگان در یک مسابقه 
فش��رده بین بهترین های برنامه نویس��ی و کامپیوتر کش��ور، به 
رقابت می پردازند. با توجه به برگزاری این رویداد حوزه علوم و 
مهندس��ی کامپیوتر در یک روز، مس��ابقات جانبی و کارگاه های 
آن نیز در همین تاریخ برگزار می شود.  این مسابقات بیشتر به 
مهارت حل مسأله و برنامه نویسی می پردازد که موفقیت در آن، 
کمک شایانی برای موفقیت در المپیاد کامپیوتر به دانش آموزان 
می کند.  علاقه مندان جهت کسب اطلاعات بیشتر و همچنین 
ثبت نام که تا روز سه ش��نبه ۴ تیر ۱۴۰۱ ادامه دارد می توانند به 

نشانی www.hellinet.ir مراجعه کنند.

زیان ده شدن صنعت تایر در سالجاری
رئیس هیئت مدیره انجمن صنعت تایر ایران با اشاره به زیان ده 
شدن صنعت تایر در سال جاری و با بیان اینکه فعالان این صنعت 
مخالف قیمت گذاری نیستند، تصریح کرد: خواسته ما این است 
که قیمت گذاری تایر کارشناسی، منطقی، منطبق بر واقعیت ها و 
بر اساس قیمت های روز مواد اولیه باشد. حمیدرضا عبدالمالکی 
در نشس��ت خبری با بیان اینکه قیمت گذاری دس��توری منجر 
به کاهش س��ود صنعت تایر و زیان ده ش��دن این صنعت ش��ده، 
اظهار کرد: بر اساس توافق تایرسازان با وزارت صمت در اواخر 
سال ۱۳۹۹،   مقرر شد شرکت های تولیدی آمار تولید و فروش 
خود را در سامانه جامع تجارت اعلام کنند، اما همه محصولات 
آنها از شمول قیمت گذاری خارج شود.وی با بیان اینکه اجرای 
این توافق در سال ۱۳۹۹ منجر به رشد ۲۰ درصدی تولید شد، 
تصریح کرد: در ۱۴۰۰ این روند برعکس شد. در سال گذشته 
وزارت صمت بدون اینکه با فعالان صنعت تایر مشورتی داشته 
باش��د تایر خودرو را مش��مول قیمت گذاری دس��توری کرد و با 
درخواست افزایش قیمت تایرسازان موافقت نشد. این وضعیت 
باعث شد شرکت ها با حاشیه سود سه تا ۱۱ درصدی مواجه باشند، 
اما تورم مواد اولیه ۷۷ درصد بوده است.عبدالمالکی با بیان اینکه در 
سه ماهه نخست امسال صنعت تایرسازی با زیان مواجه بوده، گفت: 
در این مدت هیچ واحد سوددهی در این صنعت نداشتیم. اطلاعات 
شرکت ها در سامانه کدال بورس به صورت شفاف وجود دارد. علت 
این وضعیت متاثر از قیمت گذاری دستوری است.رئیس هیئت مدیره 
انجمن صنعت تایر ایران با بیان اینکه فعالان این صنعت مخالف 
قیمت گذاری نیستند، تصریح کرد: اما خواسته ما این است که قیمت 
گذاری تایر کارشناسی، منطقی، منطبق بر واقعیت ها و بر اساس 

قیمت های روز مواد اولیه باشد.

 عمر ماشین آلات معدنی
 کشور به ۴۰ سال می رسد 

رئی��س خان��ه صمت ایران گفت: عمر ماش��ین آلات معدنی در 
کش��ور به بیش از ۴۰ س��ال نزدیک ش��ده اس��ت و این در حالی 
اس��ت که لوازم یدکی این ماش��ین آلات نیز در کش��ور وجود 
ندارد.س��ید عبدالوهاب س��هل آبادی در گفت وگو با مهر با بیان 
اینکه عدم واردات ماشین آلات مدرن و به روز معدنی یکی از 
دغدغه های اصلی معدنکاران و صنایع معدنی است، اظهار کرد: 
یکی از دلایل این امر گران بودن این ماشین آلات با توجه به 
نوس��انات قیمت ارز اس��ت.وی افزود: با این شرایط معادن و به 
ویژه معادن کوچک امکان خرید این ماش��ین آلات را ندارند و 
هر روز به فرس��ودگی ماش��ین آلات آنها افزوده می شود.رئیس 
خانه صنعت، معدن و تجارت ایران همچنین به کمبود و یا بی 
کیفیت بودن لوازم یدکی ماشین آلات معدنی در کشور اشاره 
کرد و افزود: باید توجه داش��ت که معادن از ماش��ین آلاتی که 
در س��ال ای ۶۲ و ۶۳ وارد کش��ور ش��ده است استفاده می کنند 
و این به معنای عمر ۴۰ س��اله این ماش��ین آلات است.س��هل 
آبادی در مورد واردات ماشین آلات معدنی، با بیان اینکه صدور 
این بخش��نامه برای داش��تن یک مکانیس��م واحد در همین حد 
نیز جای امیدواری دارد، اظهار داش��ت: بر اس��اس این ابلاغیه 
امکان نوسازی ناوگان معدنی کشور به بخش خصوصی واگذار 
ش��ده اس��ت و معادن می توانند در قالب قید و بندهایی ماش��ین 
آلات معدنی را وارد و ناوگان خود را نوسازی کنند.وی با بیان 
اینکه یکی از شروط بزرگی که در این بخشنامه قید شده این 
اس��ت که واردات ماش��ین آلات خارجی مش��روط به خرید یک 
دس��تگاه ماش��ین تولید داخل است، افزود: باید توجه داشت در 
کش��ور ماش��ین آلاتی که برای معادن قابل استفاده باشد وجود 
ندارد.رئی��س خان��ه صم��ت ایران با بی��ان اینکه در حال حاضر 
نیز که روند واردات ماش��ین آلات معدنی تس��هیل ش��ده است، 
گفت: امیدواریم این روند نیز از دس��ت دلالان به دور باش��د و 
ش��رایط فراهم ش��ود که معدن داران کوچک نیز امکان واردات 
این خودروها را داش��ته باشند.س��هل آبادی با اشاره به برداشته 
ش��دن س��ال ساخت در روند جدید واردات ماشین آلات معدنی 
تصریح کرد: در این زمینه باید توجه داشت ماشین آلاتی را در 
کش��ورهای همس��ایه اورهال می کنند که قابل استفاده است و 

می توان در معادن کشور از آن بهره برد.

اخبار کوتاه

صنعت و تجارت

بحران جدید در انتظار بازار تلفن همراهایران قطب خودروسازی منطقه است
 رئیس اتاق بازرگانی ایران می گوید، تسهیل در روند صدور ویزا برای تجار ایرانی، 
می تواند گامی مهم برای توس��عه روابط تجاری ایران و آلمان باشد.غلامحس��ین 
ش��افعی، رئیس اتاق ایران در این دیدار با بیان اینکه آلمان همیش��ه ش��ریک اول 
تج��اری ای��ران در اروپ��ا ب��وده بیان کرد: بعد از نتیجه بخش��ی برجام آلمان اولین 
کش��وری ب��ود ک��ه با بیش��ترین حجم مراودات اقتصادی، رواب��ط خود با ایران را 
مج��دداً آغ��از ک��رد و حج��م تجارت دو طرف تا ۶۰ درصد افزایش یافت؛ اما بعد از 
خروج آمریکا از برجام تا ۵۰ درصد حجم مبادلات اقتصادی ایران و آلمان کاهش 

پیدا کرد.شافعی با بیان اینکه آلمان تلاش کرد از طریق ارتباط با واحدهای کوچک و متوسط محدودیت ها را از 
بین ببرد، گفت: اگر چه این تلاش ها نتیجه بخش نبود اما امیدوارم این س��فر بتواند به فعال کردن ظرفیت های 
تج��اری دو ط��رف کم��ک کن��د. به خصوص با ش��رایط جدید پیش آمده و جن��گ اوکراین، همکاری ایران و آلمان 
می تواند نتایج خوبی برای منطقه ما و اروپا داش��ته باش��د. او با بیان اینکه تحریم ها نتوانس��ت ایران را متوقف کند، 
ادامه داد: حوزه های خودروس��ازی، کش��اورزی و آموزش از حوزه های جذاب برای همکاری هس��تند. ما در حال 
تبدیل ش��دن به قطب خودروس��ازی در منطقه هس��تیم و در کش��اورزی به دلیل خشکس��الی ها و محدودیت منابع 

آبی به کشاورزی نوین نیاز داریم.

دبیر انجمن واردکنندگان موبایل گفت: از خرداد ماه برای واردات موبایل تخصیص 
ارزی انجام نشده از این رو نگران تنظیم و تامین بازار در شهریور و مهر هستیم.

امی��ر اس��حاقی در گفت وگ��و با مهر در مورد آخری��ن وضعیت تخصیص ارز برای 
واردات تلفن همراه، اظهار کرد: هنوز هیچ گونه تخصیص ارزی چه برای واردات 
موبایل های بالای ۶۰۰ دلار و چه برای موبایل های پایین تر از ۶۰۰ دلار، صورت 
نگرفته اس��ت و ما همچنان منتظر تصمیم وزارت صمت هس��تیم.دبیر انجمن 
واردکنندگان موبایل، تبلت و لوازم جانبی افزود: در حال حاضر موبایل هایی وارد 

کش��ور می ش��ود که فرایند تخصیص ارزش��ان از قبل انجام ش��ده است، بنابراین تا پایان مرداد ذخیره موبایل برای 
تنظی��م ب��ازار داری��م ام��ا ب��ا توجه به اینکه از خردادماه هیچ گونه تخصیص ارزی برای واردات نداش��ته ایم، نگران 
تنظیم و تأمین بازار در ش��هریور و مهر ماه هس��تیم.وی در مورد علت عدم تخصیص ارز به این محصول، گفت: 
پرس و جوی ما از مس��ئولان دولتی نش��ان می دهد که دولت به دنبال بهینه س��ازی منابع ارزی کش��ور اس��ت و غیر 
از این پاس��خ مش��خص دیگری به ما نداده اند.اس��حاقی با اش��اره به وضعیت بازار، تصریح کرد: واردات موبایل های 
بالای ۶۰۰ دلار معمولًا از طریق رویه های مس��افری انجام می ش��ود که بعضاً هم با س��و اس��تفاده همراه اس��ت؛ در 

این بخش واردات رسمی قابل توجهی نداریم و بازار دست واردکنندگان رسمی نیست. 

  گروه صنعت و تجارت:سقوط ارزش پول ملی و ناتوانی مردم 
در خری�د کالاه�ای بادوام و ضروری مانند لوازم خانگی،ضربه 
بزرگی به اقتصاد کشور وارد کرده و اکنون برای مثال بازار لوازم 
خانگی از یک طرف با نبود مش�تری و از طرف دیگر با قاچاق 
بی رویه دس�ت به گریبان است.به گزارش»تجارت«،برهمين 
اساس به نظر ميرسد وزارت صمت و نهادهای بالادستی باید 
ضمن حمایت از توليدکنندگان لوازم خانگی،بستر مناسب برای 
فعاليت آنها را فراهم کند چرا که توليدکننده نميتواند همزمان با 
گرانی سرسام آور مواد اوليه،افزایش دستمزد کارگر و مقررات 
خلق الساعه دولتی، جنس را به  با قيمت پایين به دست مصرف 
کننده نهایی برساند.براساس این گزارش،کارشناسان اعتقاد 
دارند بی مهری دولت و دستگاه های نظارتی به توليدکنندگان 
لوازم خانگی باعث شده تا بازار با وفور برندهای قاچاق و تقلبی 

اشباع شده باشد.

حجم بالای کالاهای قاچاق کف بازار � 
مقام مسئول وزارت صمت تصریح کرد: هدف ما از مبارزه با قاچاق 
کالا و ارز تمرکز بر روی قاچاقچیان کلان و سازمان یافته است زیرا 
قاچاقچیان کلان در بازار حجم میلیارد دلاری را جابه جا می کنند.

معاون صنایع عمومی وزیر صمت افزود: متأس��فانه در بازار ش��اهد 
هستیم که کارتن لوازم خانگی با قیمت ۲ میلیون تومان فروخته 
می شود و این نشان می دهد که قصد سواستفاده از آن را دارند.برادران 
گفت: برنامه وزارت صمت برای مبارزه با کالاهای قاچاق بر اساس 
اولویت بندی انجام می ش��ود؛ در ابتدا مبارزه با کالاهای قاچاق در 
بخش قطعات خودرو بود که بعد لوازم خانگی و همچنین محصولات 
دخانی به آن اضافه شد و بعد از آن نیز به حوزه لوازم آرایشی، پوشاک، 
اسباب بازی و پتروشیمی ها وارد خواهیم شد. نکته آنکه حجم قاچاق 
در بخش اسباب بازی سالانه ۵۰۰ میلیون دلار است.برادران افزود: 
در بخش لوازم و قطعات یدکی خودرو سالانه بیش از ۲ میلیارد دلار 
کالای قاچاق جابه جا می شود و در صورت اضافه کردن کالاهای 
تقلبی به آن، حجم کالاهای قاچاق و تقلبی در بخش لوازم و قطعات 
یدکی خودرو به ۲.۵ میلیارد دلار در س��ال می رس��د.برادران با بیان 
اینکه حجم بازار لوازم خانگی در کشور ۶ میلیارد دلار است، گفت: 
حجم کالای قاچاق لوازم خانگی ۱.۷ میلیارد دلار و حجم کالای 

غیرقاچاق در این بخش ۴.۳ میلیارد دلار است.

اقدامات فروشندگان برای فرار از رکود  � 
تسنیم نوشت:فروشندگان لوازم خانگی از رکود بازار گله مند بوده 
و از تمای��ل م��ردم به خرید کالا آنهم به صورت قس��طی صحبت 
می کنند. هزینه بالای کالاها به همراه کاهش قدرت خرید مردم 
باعث ش��ده تا بازار لوازم خانگی نیز مانند س��ایر کالاهای مصرفی 
مردم با رکود معاملات روبرو باش��د. در ش��رایط فعلی فروشندگان 

ل��وازم خانگ��ی از رک��ود بازار گله مند بوده و از تمایل مردم به خرید 
کالا آنهم به صورت قسطی صحبت می کنند در کنار این موضوع 
همچنان کالای قاچاق در بازار به وفور یافت شده و با وجود طرح 
های مقابله با فروش کالای قاچاق هنوز هم سهم فروش آنها در 
بازار بالاست.اکبر پازوکی رئیس اتحادیه فروشندگان لوازم خانگی 
در همین ارتباط به خبرنگار تسنیم می گوید: نمی توانم بگویم مقابله 
باکالای قاچاق در بازار لوازم خانگی چندان موثر نبوده اما هنوز اثرات 
مثبت خود را بر بازار نگذاشته است.وی معتقد است مقابله با کالای 
قاچاق  همکاری ارگان های مختلف را می طلبد چرا که نمیتوان 
ممنوعیت را از یک ارگان اعلام اما از مسیرهای دیگر امکان ورود 
کالای قاچاق را به کشور مهیا کرد. البته باید این نکته را اعلام کنم 
ب��ازاری ک��ه قیم��ت های بالایی در انواع کالاها دارد امروز در رکود 
بسر برده و خرید و فروش چندانی انجام نمی شود.به اعتقاد پازوکی، 
در بسیاری از کالاها از جمله یخچال ساید بای ساید، لباسشویی و 
ظرفشویی حجم قاچاق در بازار زیاد است. در کالاهایی که تولید 
داخل نداریم نیز مانند مایکروفر ورود کالاهای قاچاق بسیار رونق 
دارد این موضوع در کالاهای لوازم خانگی کوچک نیز تا حد قابل 
توجهی مشهود است.وی افزود: بعضی از فروشگاه های بزرگ با 
دیدن کاهش قدرت خرید مردم اقدام به قسطی فروشی کرده اند 
که همین امر کس��ادی معاملات را برای خرده فروش��ان به وجود 
آورده است.یک عضو انجمن تولیدکنندگان لوازم خانگی ایران نیز 

در گفت وگ��و ب��ا ایرنا گفت: امروز با حضور در برخی مناطق مرزی 
کشور، شاهد حجم بالای لوازم  خانگی قاچاق هستیم که در ادامه 
نمود آن را در پایتخت و خیابان ها و مراکز اصلی عرضه این قبیل 
اجناس قاچاق در تهران شاهد هستیم.نوید ایزدپناه افزود: در حالی 
که در سال های گذشته تلاش های زیادی برای کنترل این پدیده 
ش��وم در حمایت از تولیدات داخلی انجام ش��ده، اما همچنان این 
کالاها به ویژه در تلویزیون و کولرآبی حتی با تاریخ تولید امسال در 
سطح خرده فروشی ها یافت می شود.وی با اشاره به ممنوعیت ورود 
لوازم خانگی خارجی به کشور طی سه سال گذشته، خاطرنشان کرد:  
در عین حال ممنوعیت ها به قاچاقچیان این سیگنال را می دهد که 
در ص��ورت وارد ک��ردن کالا، تقاضا برای آن ها وجود دارد.ایزدپناه 
بیان داشت: پدیده دیگری که این روزها شاهد آن هستیم، نصب 
برند خارجی در کارگاه های زیرپله ای و غیرمجاز بر روی محصولات 
ایرانی است که همه این موارد نشان می دهد باید همواره برای هر 
سلیقه ای امکان تامین کالاهای مختلف وجود داشته باشد که در 
غیر این صورت به نابودی صنعت داخلی خواهد انجامید.وی، اخذ 
مالی��ات ۲۵ درص��دی از تولید، ۹ درص��د مالیات بر ارزش افزوده و 
همچنین رشد ۴.۵ درصدی هزینه بیمه تامین اجتماعی را یادآور 
ش��د و گفت: به این ترتیب، تولیدکننده داخلی در حالی با افزایش 
۳۹ درصدی هزینه ها مواجه اس��ت که حداکثر هزینه قاچاقچیان 
برای واردات لوازم خانگی بین ۱۰ تا ۱۵ درصد و نشان دهنده یک 

رقابت نابرابر است.این مقام صنفی تصریح کرد:  این مساله حتی 
می تواند مش��وق لایه توزیع برای فروش کالای قاچاق باش��د که 
در این صورت در همان ابتدای امر ۲۰ درصد به نفعش خواهد بود.

همچنین دبیرکل سابق انجمن لوازم خانگی می گوید صنعت لوازم 
خانگی ایران ظرفیت و توان تبدیل شدن به یکی از صنایع اصلی 
برای توس��عه اقتصادی کش��ور را دارد اما تاکنون از این توانایی آن 
چنان که باید اس��تفاده نش��ده و زمینه های جهش آن فراهم نشده 
اس��ت.حبیب الله انصاری می گوید: صنعت لوازم خانگی با توجه 
به گس��تردگی و تنوع محصولات در بخش های لوازم انرژی بر، 
غیر انرژی بر و قطعه سازان جز رشته های شتاب دهنده صنعتی و 
توسعه دهنده اقتصادی کشورها محسوب می شود و جزو کالاهای 
اساسی زندگی روزمره مردم است و چنین صنعتی خوشبختانه از 
نظر کیفیت س��ازی و نگاه مش��تری و حتی استانداردهای جهانی 
موقعیت خوبی در کشور ما پیدا کرده است؛ کارخانه های تولید لوازم 
خانگی در کشورمان امروز توجه ویژه ای به بخش های آر اند دی 
و تحقیق و توسعه دارند و مدیران این مجموعه ها به دنبال تولید 
محصولات بروز و با کیفیت و استاندارد جهانی هستند اما در مسیر 
تحقق اهدافشان چالش هایی دارند که حل آنها باید مورد توجه قرار 
گیرد.وی در ادامه می گوید: »یکی از چالش های اصلی صنعت لوازم 
خانگی ایران، بالا بودن قیمت تمام شده محصولات است و این 
باعث ش��ده که قیمت تولیدات لوازم خانگی در کش��ور ما رقابتی و 
متعادل نباشد؛ اما چرا؟ برای اینکه مثلًا کارخانه های فولادسازی با 
قیمت بالا مواد اولیه را می فروشند و از طریق بورس تولیدات خود 
را عرضه می کنند در شرایطی که کارخانه های فولادسازی باید نیاز 
کارخانه های لوازم خانگی را به صورت مستقیم به آنها بفروشند و 
مازاد تولیداتش را در بورس عرضه کند. برای عرضه پتروشیمی و… 
هم باید همین اتفاق بیفتد. الان شاهدیم که برخی از افراد واسطه، 
ف��ولاد و… را در ب��ورس خری��داری می کنند و بعد با هر قیمتی که 
دوست داشته باشند به کارخانه تولیدی لوازم خانگی می فروشند و 
کارخانه ها هم چاره ای جز خرید ندارند.«انصاری در ادامه به کمبود 
نقدینگی واحدهای صنعتی اشاره کرده و می گوید: »در گذشته خرید 
مواد اولیه از سوی واحدهای تولیدی به گونه ای بود که خرید انجام 
می شد و چند ماه بعد وجه پرداخت می شد اما حالا برعکس شده 
اس��ت؛ واحدهای تولیدی باید مبالغ عجیب را پرداخت کنند و بعد 
می توانند مواد اولیه را دریافت کنند.«وی با اشاره به اینکه ظرفیت 
تولید واحدهای لوازم خانگی در کشور از نظر کمی و کیفی می تواند 
جواب گوی بازار داخل اس��ت، می گوید: »برخی از قطعات و مواد 
اولیه در داخل تولید نمی شوند یا امکان تولید )از نظر صرفه اقتصادی 
و…( ندارند مثل موتور یخچال یا برخی از ورق های خاص و… 
که ناگزیر باید از کش��ورهای دیگر وارد ش��وند اما در مس��یر واردات 
کارخانه ها و واحدهای تولید با انواع مش��کلات رو به رو هس��تند و 

معمولًا این کار با کندی صورت می گیرد.«

بازار در محاصره کالاهای قاچاق و تقلبی است؛

بی مهری   به تولیدکنندگان لوازم خانگی

 گروه صنعت و تجارت:رئیس فراکس��یون راهبردی مجلس 
گفت: ش��رکت های خارجی تولید کننده س��یگار باید مالیات 
مناس��ب برند خارجی پرداخت کنند، گفت: ما به زودی طرح 
تحقیق و تفحص از این شرکت ها را در مجلس کلید خواهیم 
زد. حجت الاسلام محمدرضا میرتاج الدینی نماینده تبریز، اسکو 
آذرشهر در مجلس شورای اسلامی با اشاره به تولید و فروش 
س��یگار در داخل کش��ور از س��وی ۲ ش��رکت چند ملیتی JTI  و 
BAT با ماهیت آمریکایی، انگلیسی و ژاپنی گفت: کمپانی های 
چندملیتی آمریکایی، انگلیسی و ژاپنی فعال در ایران با وجود 
مالکیت و س��هامداران خارجی با ثبت بعضی از علائم تجاری 
خود در داخل ایران، عوارض و مالیاتی مشابه شرکتهای ایرانی 
پرداخت می کنند، و این یک سوء استفاده برای فرار از پرداخت 
مالیات اس��ت و باید وزارت صمت و هیأت دولت توجه داش��ته 
باشند که این شرکت های خارجی با دور زدن قانون، حقوقی 
از کش��ور تضیی��ع ننمایند.به گفت��ه وی،  وزارت صمت مکلف 

اس��ت در تصویب نشان های داخلی 
و بین المللی به این نکته مهم توجه 
ویژه نماید، چرا که در دولت گذشته 
عده ای در این مس��ائل ذینفع بودند 
و برای حفظ موقعیت ش��رکت های 
خارجی این تخلفات را انجام داده اند 
و همچنان رد پای این تفکر در تنظیم 
آئین نامه ها برای تحریف برندهای 

بین الملل��ی ش��رکت های خارجی به منظ��ور دور زدن قانون و 
پرداخت نکردن ارزش افزوده دیده می ش��ود.وی با بیان اینکه 
این شرکت های چند ملیتی باید مالیات مناسب با درآمد خود 
پرداخت کنند، افزود: انتظار است این رویه های غلطِ نوشته شده 
به نفع کمپانی های چند ملیتی آمریکایی، انگلیسی و ژاپنی توسط 
جریان نفوذ قدرت و ثروت در دولت گذشته خیلی زود اصلاح و 
بساط آن برچیده شود.عضو کمیسیون برنامه، بودجه و محاسبات 

مجلس با بیان اینکه این شرکت ها 
هیچ مس��ئولیت اجتماعی در داخل 
کشور ندارند، افزود: متاسفانه شرکت 
های چند ملیتی آمریکایی، انگلیسی 
و ژاپنی علی رغم سود سرشار از بازار 
داخلی ایران، هیچ تعهدی نسبت به 
بهداشت، اش��تغال، توسعه کشت، 
ورزش و مسئولیت اجتماعی ندارند 
و صرفا نگاهی سود انگارانه به بازار مصرف ایران داشته و عایدات 
آنها از کشور خارج می شود، این در حالی است که دخانیات در 
همه کشورها تعهدات خود را در قبال این مقوله ها باید انجام 
دهند.حجت الاسلام میرتاج الدینی گفت: بر اساس اطلاعات 
رس��یده به ما در صنعت دخانیات سیاس��تگذاری ها طی ۸ سال 
گذشته در مرکز برنامه ریزی و نظارت بر صنعت دخانیات کشور، 
به نحوی بوده که حضور و تثبیت و توسعه کمپانی های چندملیتی 

را در داخل به وجود آورده و آنها از مدل تولید مشارکتی با شرکت 
دخانیات به سمت تاسیس سایتهای تولیدی و ایجاد کارخانه 
حرکت کرده اند.وی افزود: در همین راس��تا در دولت گذش��ته، 
شخص رئیس جمهور، خط پرایمری توتون شرکت آمریکایی-

ژاپنی را افتتاح می کند و حتی در بحرانی ترین ش��رایط ارزی 
کش��ور، به این ش��رکت های خارجی ارز دولتی اختصاص داده 
اند، و این اتفاقات در حالی رخ داده اس��ت که ش��رکت دخانیات 
بزرگترین خط پرایمری منطقه خاورمیانه را داشته و تأسیس این 
زیر ساخت آنهم با ارز دولتی برای یک شرکت خارجی، بسیار 
عجیب بوده و نیاز اس��ت دس��تگاه های نظارتی و امنیتی کشور 
دست های پشت صحنه این ماجرا را شناسایی کرده و اهداف 
پنهانی شرکت های خارجی در این مسئله آشکار شود.وی تاکید 
کرد: ما به زودی طرح تحقیق و تفحص از شرکت های خارجی 
چند ملیتی تولید سیگار را در مجلس کلید خواهیم زد و نحوه 

فعالیت آنها را زیر ذره بین مجلس بررسی خواهیم کرد.

رئیس فراکسیون راهبردی مجلس اعلام کرد

تحقيق و تفحص مجلس از شرکت های خارجی توليد سيگار

در نشست مشترک صنعت، معدن و تجارت ایران و ارمنستان مطرج شد

ایران برای ارمنستان دارو تولید می کند
  گروه صنعت و تجارت:معاون وزیر اقتصاد ارمنستان از شرکت های ایرانی تولیدکننده 
دارو دعوت کرد تا فهرست محصولات خود را به این کشور ارائه کنند تا شرایط برای 
صادرات این کالاها به ارمنستان یا تولید مشترک آنها فراهم شود. به گزارش تجارت، 
نشست کارگروه مشترک صنعت، معدن و تجارت ایران و ارمنستان در تهران به میزبانی 
س��ازمان توس��عه تجارت و با حضور علیرضا پیمان پاک، معاون وزیر صمت و رئیس 
سازمان توسعه تجارت، رحمت الله خرمالی مدیرکل حوزه آسیای میانه روسیه و قفقاز 
این س��ازمان و تریان، معاون وزیر اقتصاد ارمنس��تان برگزار ش��د.طرفین در این نشست 
در راستای پیگیری مصوبات و توافقات انجام شده در آخرین جلسه کمیسیون مشترک 
دو کشور، بر سر موضوعاتی مانند ارائه خدمات فنی مهنسی ایران به ارمنستان، تهاتر 
کالا،   تقویت کریدور ش��مال-جنوب با احداث جاده، احداث ش��هرک های مش��ترک 
صنعتی، تولید مش��ترک دارو و تجهیزات پزش��کی در ایران و تبادلات دارویی به بحث 
و تبادل نظر پرداختند.در پایان این نشس��ت طرف ارمنس��تانی ضمن اس��تقبال از تولید 
مشترک دارو و تجهیزات پزشکی در خاک ارمنستان، این اقدام را فرصتی جهت حضور 

در بازارهای بین المللی دانست.همچنین معاون وزیر اقتصاد ارمنستان با اشاره به رشد 
۳۳ درصدی مبادلات تجاری دو کش��ور در ۵ ماه ابتدایی س��ال ۲۰۲۲ از تاس��یس مرکز 
تجاری ایران در ایروان استقبال کرد و خواستار اعزام هیأت های تجاری و داروسازی 
از ایران به ارمنس��تان برای آش��نایی با تجار و تولیدکنندگان و برگزاری نشس��ت های 

B۲B شد.وی با بیان اینکه ارمنستان آماده تولید مشترک دارو با ایران است، پیشنهاد 
داد تا دو کش��ور فهرس��ت داروهای تولید خود را به طرف مقابل ارائه کرده و هر یک 
نس��بت به واردات داروهای مورد نیاز از کش��ور مقابل اقدام کند که این پیش��نهاد مورد 
استقبال طرف ایرانی قرار گرفت.طرف ارمنی همچنین با اشاره به پروژه های عمرانی 
در حوزه جاده سازی و ساخت ۵۰۰ مدرسه در این کشور، خواستار حضور شرکت های 
عمرانی ایرانی در مناقصات و اجرای این پروژه ها شد.عوارض جاده ای و ترانزیتی دیگر 
موضوعی بود که طرفین در خصوص کاهش آن به منظور افزایش میزان ترانزیت کالا 
از جاده های ارمنستان به روسیه و توسعه کریدور شمال-جنوب بر آن تاکید کردند.در 
ادامه رئیس سازمان توسعه تجارت جمهوری اسلامی ایران نیز بر آمادگی ایران برای 
حضور در شهرک های صنعتی مشترک تاکید کرد و در خصوص صدور ضمانت نامه 
برای تجار دو کشور گفت: تجار دو کشور به صندوق ضمانت معرفی می شوند تا برای 
کالاهای صادراتی آنها ضمانت نامه صادر شود. این عمل می تواند خیال طرفین را از 

معامله با تجار واجد صلاحیت راحت کند.


